

Projekttitlel	Gestaltung der Postmoderne durch Beschäftigte in Unternehmen. Konzeptionelle Überlegungen zu einem Dissertationsprojekts mithilfe des Raums als Heuristik
Format	3) Abstracts zur gemeinsamen Arbeit am Material (45 min)
Sprache	Deutsch
Name	Samira Terpoorten (samira.terpoorten@ovgu.de)

Forschungsvorhaben

In meiner Dissertation untersuche ich das Alltagshandeln von Beschäftigten in Zusammenhang mit postmoderner Transformation mit einem Fokus auf die gestalterischen Aspekte. Die forschungsleitende Fragestellung lautet: *(Wie) gestalten Beschäftigte des Kerngeschäfts in Großunternehmen postmoderne Transformation im Arbeitsalltag aus raumsoziologischer Perspektive?*

In Bezug auf Transformation fokussiert die Dissertation das dynamische Zusammenspiel widersprüchlicher Logiken der Postmoderne. Diese Analyse erfolgt aus einer raumsoziologischen Perspektive (Löw 2019). Die theoretische Grundlage der Dissertation bildet das Raumverständnis von Löw (2001, 271) als „relationale (An)Ordnung von Lebewesen und sozialen Gütern an Orten“. Raum wird als Heuristik verwendet, um die Handlungsmuster im Arbeitsalltag der Beschäftigten zu analysieren. Die Konzepte „Spacing“ und „Synthese“ (ebd., 160) beschreiben, wie Raum durch Handeln und Wahrnehmung sozial konstruiert wird (Berger und Luckmann 1987). Die Theorie der „Re-Figuration von Räumen“ als Teilaspekt postmoderner Transformation thematisiert die Spannungen zwischen unterschiedlichen Raumfiguren, die jeweils durch spezifische Logiken, Wahrnehmungen und Handlungen gekennzeichnet sind (Löw und Knoblauch 2021).

Intention für die Tagungs-Session

Bevor die Analyse des empirischen Datenmaterials beginnt, möchte ich in der Gruppe meine ersten Überlegungen zu einer raumsoziologischen Mapping-Strategie zur Diskussion stellen. Das Mapping-Verfahren der Situationsanalyse stellt ein vielseitiges und flexibles Werkzeug zur systematischen Untersuchung des Datenmaterials dar (Clarke et al. 2018). Hierzu bieten die raumsoziologischen Prämissen nach Löw (2001) ein hohes Anknüpfungspotenzial für die Forschungspraxis. Inspiriert von Tiefels (2005) bildungstheoretischer Modifikation des Kodierparadigmas als Tool der Grounded Theory wird eine Mapping-Strategie mit raumsoziologischer Perspektive entworfen. Ziel ist die Entwicklung eines ersten Werkzeugs zur Analyse des Datenmaterials.

Literaturverzeichnis

- Berger, Peter L.; Luckmann, Thomas (1987): Die gesellschaftliche Konstruktion der Wirklichkeit. Eine Theorie der Wissenssoziologie. 21. - 23 Tsd. Frankfurt am Main: Fischer Taschenbuch Verlag (Fischer, 6623).
- Clarke, Adele E.; Friese, Carrie; Washburn, Rachel S. (2018): Situational analysis. Grounded theory after the interpretive turn. Second edition. Los Angeles, London, New Delhi, Singapore, Washington DC, Melbourne: SAGE Publications.
- Löw, Martina (2001): Raumsoziologie. Erste Auflage. Frankfurt a. M.: Suhrkamp Verlag (Suhrkamp-Taschenbuch Wissenschaft, 1506).
- Löw, Martina (2019): Die Singularität der sozialen Logik in der Spätmoderne? Über Transformation, Konflikt und Raum in Andreas Reckwitz' Buch „Die Gesellschaft der Singularitäten“. In: Soziologische Revue 42 (1), S. 3–10.
- Löw, Martina; Knoblauch, Hubert (2021): Raumfiguren, Raumkulturen und die Refiguration von Räumen. In: Martina Löw, Volkan Sayman, Jona Schwerer, Hannah Wolf (Hg.): Am Ende der Globalisierung. Über die Refiguration von Räumen. Bielefeld: transcript Verlag (1), S. 25-58.
- Tiefel, Sandra (2005): Kodierung nach der Grounded Theory lern- und bildungstheoretisch modifiziert. Kodierleitlinien für die Analyse biographischen Lernens. In: Zeitschrift für qualitative Bildungs-, Beratungs- und Sozialforschung 6 (1), S. 65-84.

Working title	Shaping postmodernity by employees in companies. Conceptional Reflections of a dissertation project using space as a heuristic
Format	3) Abstracts for joint work on the material (45 min)
Language	German
Submitter	Samira Terpoorten (samira.terpoorten@ovgu.de)

Research project

In my dissertation, I am investigating the everyday behavior of employees in connection with postmodern transformation with a focus on the design aspects. The guiding research question is: (How) do core business employees in large companies shape postmodern transformation in everyday working life from a spatial sociological perspective?

With regard to transformation, the dissertation focusses on the dynamic interplay of contradictory logics of postmodernity. This analysis is carried out from a spatial sociological perspective (Löw 2019). The theoretical basis of the dissertation is Löw's (2001, 271) understanding of space as a "relational (re)organisation of living beings and social goods in places". Space is used as a heuristic to analyse the patterns of action in the everyday working lives of employees. The concepts of 'spacing' and 'synthesis' (ibid., 160) describe how space is socially constructed through action and perception (Berger and Luckmann 1987). The theory of the 'refiguration of spaces' as a partial aspect of postmodern transformation addresses the tensions between different spatial figures, each of which is characterised by specific logics, perceptions and actions (Löw and Knoblauch 2021).

Intention for the conference session

Before the analysis of the empirical data material begins, I would like to discuss my initial thoughts on a spatial sociological mapping strategy in the group. The mapping method of situation analysis is a versatile and flexible tool for systematically analysing the data material (Clarke et al. 2018). The spatial-socio-logical premises according to Löw (2001) offer great potential for research practice. Inspired by Tiefel's (2005) educational-theoretical modification of the coding paradigm as a tool of grounded theory, a mapping strategy with a spatial sociological perspective is designed. The aim is to develop an initial tool for analysing the data material.

Bibliography (translated)

- Berger, Peter L.; Luckmann, Thomas (1987): *The social construction of reality. A theory of the sociology of knowledge*. 21st - 23rd ed. Frankfurt am Main: Fischer Taschenbuch Verlag (Fischer, 6623).
- Clarke, Adele E.; Friese, Carrie; Washburn, Rachel S. (2018): *Situational analysis. Grounded theory after the interpretive turn*. Second edition. Los Angeles, London, New Delhi, Singapore, Washington DC, Melbourne: SAGE Publications.
- Löw, Martina (2001): *Spatial Sociology*. First edition. Frankfurt a. M.: Suhrkamp Verlag (Suhrkamp-Taschenbuch Wissenschaft, 1506).
- Löw, Martina (2019): The singularity of social logic in late modernity? On transformation, conflict and space in Andreas Reckwitz's book 'The Society of Singularities'. In: *Sociological Review* 42 (1), pp. 3-10.
- Löw, Martina; Knoblauch, Hubert (2021): Spatial figures, spatial cultures and the refiguration of spaces. In: Martina Löw, Volkan Sayman, Jona Schwerer, Hannah Wolf (eds.): *At the end of globalisation. On the refiguration of spaces*. Bielefeld: transcript Verlag (1), pp. 25-58.
- Tiefel, Sandra (2005): Coding according to grounded theory modified by learning and educational theory. Coding guidelines for analysing biographical learning. In: *Journal for Qualitative Educational, Counselling and Social Research* 6 (1), pp. 65-84.